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ACTA NÚM. 178 
 
Rector 
Francisco Javier Lafuente 
Sancho 
 
Secretària general 
Esther Zapater Duque 
 
Equip de Govern 
Antonio Espinosa Morales 
Xavier Gabarrell Durany 
Virginia Luzón Fernández 
Francisco José Morente Valero 
Natividad Ramajo Hernández 
Xavier Ramos Morilla 
Ramón Vilanova Arbós 
 
Gerent 
Jaume Tintoré Balasch 
 
Degans i directors de centre 
Xavier Ballart i Hernández 
Marta Bertrán Tarrés 
Ian Blanes Garcia 
Andrés Chamarro Lúsar 
Juan Jesús Donaire Benito 
Margarita Freixas Alás 
Isidre Gibert Gonzalez 
David Manuel Gómez Gras 
Salvador Navarro Soto 
Susana Navas Navarro 
Juan José Perona Páez 
Alejandro Rialp Criado 
 
Directors de departament 
Maria Dolores Bernabeu Tamayo 
Angel Cebollada Frontera 
Laila Darwich Soliva 
Carolina Gala Durán  
Marta Prat Sabater 
 
Directors d’institut 
Isabel Pont Castejón 
 
Representants del professorat 
claustral (sector A) 
Eva Anduiza Perea 
Juan Antonio Baeza Labat 
María Pilar Cid Leal  
Francesc d’Assís Cortes Mir  
Ester Fernández Gimeno 
Cristina Palet Ballús 
Pere Ysàs Solanes 
 

A les 9.00 h del dia 5 de maig de 2025, es 
reuneix, en sessió extraordinària, a la 
plataforma Microsoft Teams, el Consell de 
Govern de la Universitat Autònoma de 
Barcelona, sota la presidència del rector, 
Javier Lafuente Sancho. Assisteixen a la 
reunió els membres del Consell assenyalats 
al marge.  
 
No hi assisteixen Manel López Béjar, degà de 
la Facultat de Veterinària; Jordi Bartolomé 
Filella, representant del professorat claustral 
del sector A; Carlos Martínez Lizama, 
representant del professorat claustral del 
sector B; David Sánchez Solbes, president 
del Comitè d’Empresa del Personal Tècnic, 
de Gestió i d’Administració i Serveis; Nadia 
Sorbe Gasulla, presidenta del Consell 
d’Estudiants, ni Uxia Aguiló Peláez i Iris Parra 
Jounou, representants de l’alumnat del sector 
C.  
 
Hi assisteixen amb veu i sense vot Pedro de 
Alcántara-García Briones, cap del Gabinet 
Jurídic, i Isabel García Pérez, cap de l’Oficina 
de Coordinació Institucional.  
 
Hi assisteixen com a convidats Isabel Galán 
Mañas, vicerectora d’Estudiants i 
Ocupabilitat; Oscar Jané Checa, vicerector 
de Relacions Internacionals; Laura 
Santamaria Guinot, vicerectora de Política 
Lingüística; Albert Ruíz Cirera, delegat del 
rector per a la Programació Docent; José 
Luís Muñoz Moreno, vicerector de Formació 
i Innovació Docent; Assumpció Malgosa 
Morera, vicerectoa de Recerca; Rosa María 
Sebastián Pérez, vicerectora d’Innovació, 
Transferència i Emprenedoria; Francisca 
Blánquez Cano, directora de l’Escola de 
Formació Permanent; Àngels Guimerà 
Guinot, cap del Gabinet del Rectorat; Miguel 
Ángel Linares Capel, cap de la Unitat de 
Comunicació (Àrea de Comunicació i 
Promoció), i Sònia Hernández Tejada, 
secretària executiva del Consell Social. 
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Representants del professorat 
claustral (sector B) 
Isabel Pellicer Cardona 
Xavier Verge Mestre 
 
Representants del personal tècnic, 
de gestió i d’administració i serveis 
(sector D) 
Ernesto Castaños Moreno 
Juan Montesinos Andrade 
Èlia Soriano Costa 
 
Representants de l’alumnat  
(sector C) 
Laura Alloza Ollés 
Ona Farré Perisé 
Aniol Freixas Torrent 
Òscar Losada Garcia  
 
Representants del Consell Social 
Ramon Alberich Ferrer 
Montserrat López Merlos 
Tania Nadal Vicens 

 
 
 
Ordre del dia 
 
 
1. Afers Econòmico-pressupostaris 

1.1. Aprovació del projecte de pressupost de la UAB per al 2025 
2. Propostes de normatives: 

2.1. Informació sobre normes transitòries referents a estructures 
2.2. Aprovació, si escau, de la Política de Drets Humans de la Universitat  
Autònoma de Barcelona 
2.3. Modificació del Reglament de Personal Acadèmic (professorat substitut) 

3. Torn obert de paraules  
 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
 
La secretària general obre la sessió, dona la benvinguda als membres del Consell de 
Govern i informa de les incidències d’assistència dels membres de l’òrgan, en concret, 
de l’alta de Maria Dolores Bernabeu Tamayo, nova directora en funcions del 
Departament d’Infermeria, en substitució de l’anterior director, Juan Manuel Leyva 
Moral. 
 
 
1. Afers Econòmico-pressupostaris 
 
1.1. Aprovació del projecte de pressupost de la UAB per al 2025 
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La secretària general dona la paraula al vicerector d’Economia, que informa del projecte 
de Pressupost de la UAB per al 2025, el qual va obtenir l’informe favorable de la 
Comissió d’Economia i d’Organització de 9 d’abril de 2025. El vicerector explica que 
s’aprova en aquest moment del curs atès que les eleccions de rector van tenir lloc entre 
octubre i novembre de 2024 i es volia que l’equip guanyador fos qui elaborés el 
pressupost. Explica que els pressupostos s’emmarquen en un context macroeconòmic 
incert per les possibles tensions en el mercat i en els preus a causa, d’una banda, del 
creixement de l’economia catalana i la reducció del tipus d’interès del Banc Central i, de 
l’altra, la probable pròrroga del Pressupost de la Generalitat, per la qual encara està 
pendent de concretar-se el finançament de l’1 % del PIB a les universitats previst a la 
LOSU. Fa un resum dels ingressos previstos per al 2025 en el sentit que es mantenen 
els derivats del preu de matrícula per l’estabilitat tant del nombre d’alumnes com dels 
mateixos preus.  
 
Informa que es preveu un increment d’ingressos de recerca per l’augment de projectes 
estatals, així com un increment d’ingressos per formació permanent. Explica la previsió 
del nivell d’ingressos que es rep de la Generalitat i diu que s’espera rebre ingressos del 
Pla de xoc del PTGAS, la transferència per relleu generacional i contra la precarietat del 
PDI, els ingressos per les places d’Infermeria i de Medicina, per les despeses de ciutat 
i, com a novetat, els ingressos per a la compensació dels increments de la Seguretat 
Social derivats dels canvis legislatius dels darrers anys. 
 
Tot seguit, fa un resum de les despeses previstes per al 2025, destacant l’increment de 
les despeses de personal per l’increment de places de professorat lector i la tecnificació 
establerta a la LOSU. Respecte dels contractes pluriennals de serveis de manteniment 
i de consums, informa que es preveu un augment dels costos, perquè enguany finalitzen 
contractes i es renoven els preus. Explica que es preveu produir un ajust de la despesa 
energètica i el manteniment de les despeses de funcionament descentralitzades. Diu 
que es té en compte el Pla d’estabilització pressupostària (2020-2052) per eixugar el 
romanent negatiu per import de 200.000 euros, i que per al PIU es preveu que no hi hagi 
increment i, per tant, això implica una pèrdua de capacitat real.  
 
A continuació, informa de les dades més rellevants dels Pressupostos, de les quals es 
destaca que el pressupost d’ingressos i despeses és de 426,6 milions d’euros, dels 
quals:  
 

Concepte 2024 2025 Diferència 
Ingressos i 
despeses 
  

Finançament genèric 304,27 € 318,73 € 4,75 % 
Finançament específic 104,68 € 107,88 € 3,06  % 

 
Explica el pressupost genèric de despesa de personal, la bretxa salarial, els ingressos 
per matrícula, la prevenció i mitigació de l’impacte ambiental i els programes propis 
d’investigació.  
 
Per assentiment el Consell de Govern acorda el següent:  
 
Primer. Aprovar el projecte de pressupost de la UAB per a l’exercici 2025, que 
s’annexa núm. 1. 
 
Segon. Elevar aquest acord al Consell Social perquè exerceixi les seves 
competències. 
 
Tercer. Encarregar al gerent l'execució i el seguiment d’aquests acords. 
 



4 
 

Quart. Comunicar els presents acords a la vicegerent d'Economia per tal que porti 
a terme les mesures necessàries per a fer-los efectius.  
 
 
2. Propostes de normatives: 
 
2.1. Informació sobre normes transitòries referents a estructures 
 
La secretària general explica que, com que van entrar en vigor els nous estatuts a partir 
del 14 de març de 2025, cal constituir de nou el Claustre i el Consell de Govern, i que a 
aquest efecte es duran a terme els corresponents processos electorals després de les 
vacances d’estiu. Explica que, un cop constituïts els nous òrgans, hauran d’aprovar la 
normativa de desplegament dels Estatuts: el Reglament general de centres i estructures, 
el Reglament marc de centres, departaments i instituts, el Reglament de l’Escola de 
Formació Permanent, el Reglament de l’Escola de Doctorat i un model de reglaments 
perquè les estructures descentralitzades (centres, departaments, instituts i CER) puguin 
aprovar els seus reglaments de funcionament respectius. 
 
Comunica que, per tant, des d’ara i fins que s’aprovi aquesta normativa en matèria 
d’estructures, s’obre un període transitori en el qual s’haurà d’aplicar la normativa nova 
amb la vella de manera ordenada per dotar de seguretat jurídica el tràfic ordinari de la 
Universitat, i per aquesta raó es dicten les instruccions de Secretaria General següents, 
que produiran efectes des de demà:  
 
— Instrucció sobre l’adaptació als Estatuts per a l’elecció a degana o degà, o directora 

o director d’escola. 
 
— Instrucció sobre l’adaptació als Estatuts per a l’elecció de la representació dels 

sectors de la comunitat universitària en els consells de centre. 
 
— Instrucció sobre l’adaptació als Estatuts per a l’elecció de la representació dels 

sectors de la comunitat universitària en els consells de departament. 
 
— Instrucció sobre l’adaptació als Estatuts per a l’elecció de la representació dels 

sectors de la comunitat universitària en els consells d’institut universitari de recerca 
propi. 

 
La secretària general destaca que no tenen caràcter normatiu, sinó que són meres 
interpretacions de la LOSU i dels Estatuts per dotar de seguretat jurídica l’activitat de la 
Universitat, i que no prejutgen allò que s’acabi aprovant als futurs textos normatius. 
  
Finalitzada l’explicació, la secretària general obre un torn de paraules, en el qual hi ha 
una intervenció per preguntar quan es disposarà d’aquestes instruccions i si s’ha tingut 
en compte el funcionament dels consells d’unitats dels departaments. La secretària 
general informa que té intenció de signar-los avui i que es publicaran demà. Respecte 
dels consells d’unitats comenta que no estan regulats a la instrucció, ja que aquests 
òrgans venen determinats per la LOSU, que en l’article 49.3 estableix que 
majoritàriament han de ser integrats per professorat permanent (com a mínim, el 21 %) 
i que el 25 % de la seva composició ha d’estar integrada per estudiants, i diu que, per 
tant, queda el 24 % restant per repartir entre el personal acadèmic no permanent i el 
PTGAS. 
 
 
2.2. Aprovació, si escau, de la Política de Drets Humans de la Universitat Autònoma de 
Barcelona 
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La secretària general informa de la proposta d’aprovació de la Política de drets humans 
de la Universitat Autònoma de Barcelona com un element més del sistema d’integritat 
institucional. Diu que es vol determinar quins són els referents de funcionament, així 
com els instruments a través dels quals poder implementar els drets humans. Afegeix 
que amb l’aprovació d’aquesta política es vol delimitar quines són les expectatives que 
poden tenir els membres de la comunitat de la UAB. Tot seguit, fa un repàs general del 
document de la Política que es presenta a aprovació i comunica que aquest text va rebre 
l’informe favorable de la Comissió d’Igualtat i de Responsabilitat Social Universitària, en 
la sessió de 10 d’abril de 2025. 
 
A continuació, la secretària general obre un torn de paraules, en què es demana 
incorporar la referència als drets dels infants a l’apartat 4.2 del document, atès que hi ha 
activitats institucionals que es fan amb menors d’edat. Hi ha una altra intervenció, d’un 
membre de l’òrgan, per preguntar si la institució està en disposició de garantir l’accés 
universal i l’equitat en l’educació superior a la universitat preconitzat a l’apartat 2.2, i 
planteja si aquesta declaració no correspondria que la fes alguna administració 
territorial, i, per tant, proposa substituir el verb ‘garanteix’ per un altre del tipus ‘promou’. 
Un altre membre del Consell pregunta si en l’apartat 2.3 no caldria establir un període 
mínim per poder liquidar les relacions contractuals amb proveïdors de serveis que no 
compleixin la Política. També comenta que en un altre passatge del text es menciona la 
síndica de la UAB, però no es fa cap referència al portal de transparència de la UAB, 
com un instrument bàsic. En una altra intervenció es pregunta si aquesta política seria 
aplica a les entitats que estan ubicades al campus o que estan participades per la UAB. 
També es comenta que resulta innecessària la referència al punt 2.1 del document 
«complir la legislació laboral vigent», perquè se’n pressuposa el compliment, i que la 
voluntat del document és anar més enllà del que determina la llei. 
 
La secretària general recull totes les aportacions i considera més oportú, un cop fet el 
treball d’addició, tornar a passar el document pel Consell de Govern en la propera 
sessió. Explica que la intenció es fer aplicar el document a totes les entitats del campus 
i, per això, intentar incorporar-lo com a obligació en els convenis.  
  
Per tot plegat, es retira la proposta d’acord en aquesta sessió. 
 
 
2.3. Modificació del Reglament de Personal Acadèmic (professorat substitut) 
 
La secretària general dona la paraula a la vicerectora de Personal Acadèmic, que fa 
l’explicació del text que es presenta a aprovació, el qual va rebre l’informe favorable de 
la Comissió de Personal Acadèmic en la sessió de 23 d’abril de 2025. Explica que fa dos 
anys que es va instaurar la figura del professorat substitut i que, amb l’experiència 
d’aquests dos anys de gestió, es vol millorar el procediment de designació i contractació 
d’aquest professorat. Informa que inicialment es volia proposar que les borses de 
professorat substitut tinguessin una vigència de tres anys, però com a conseqüència del 
debat mantingut a la Comissió es va optar per retirar aquesta iniciativa i mantenir-ne la 
vigència durant un any, com fins ara, amb el compromís d’intentar trobar un mecanisme 
temporal superior a l’any. Comenta que els principals canvis de la normativa són els 
següents: (I) A partir d’ara el professorat substitut pot cobrir tant persones com places 
vacants. (II) S’obre la possibilitat als departaments de fer convocatòries tant per àrees 
de coneixement com per subàrees o disciplines diferents dins l’àrea de coneixement per 
raó de l’experiència requerida. (III) Es delega en el departament establir la puntuació 
mínima exigida dins un ventall que oscil·la entre 10 i 30 punts. (IV) Quan hi hagi una 
necessitat a cobrir, s’enviarà un correu electrònic a totes les persones de la borsa, 
perquè manifestin en un termini de 48 hores si tenen interès a cobrir-la. Al final 
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s’adjudicarà la plaça a aquella persona de la borsa que hi hagi manifestat interès i estigui 
més ben classificada. (V) Es preveu la possibilitat de professorat substitut contractat per 
urgència. Es preveu la possibilitat de contractar una persona que no sigui a la borsa, per 
raons d’urgència i d’especialitat, amb l’obligació que aquesta persona es presenti a la 
convocatòria següent.  
 
La secretària general obre un torn de paraules, en què es pregunta si hi ha un temps 
per fer contractacions d’urgència. La vicerectora comenta que no, perquè aquests casos 
estan pensats per quan es té una candidatura concreta. Es pregunta si és necessari que 
una persona que està substituint un professor que assumeix un càrrec unipersonal (de 
tres anys) cada any es presenti al concurs. La vicerectora diu que sí, perquè si per 
qualsevol cas s’acaba anticipadament la substitució, el professor substitut ha de tenir 
l’habilitació del concurs per poder optar a una altra substitució. Es pregunta, en el cas 
de professors que fan substitucions una pluralitat d’anys, si es pot variar l’encàrrec 
docent. La vicerectora diu que en principi s’ha de seguir el contracte, però que es pot 
parlar amb el professor substitut per intentar arribar a un acord i modificar el contracte. 
Es pregunta si en casos d’urgència es pot reduir el termini de contractació, que és de 10 
dies. La vicerectora comenta que sí, que es pot escurçar algun dia.  
 
Es procedeix a votar el punt, amb el resultat següent: 45 vots a favor, 4 abstencions 
(Ernesto Castaños, Juan Montesinos, Esther Fernández i Angel Cebollada) i cap vot en 
contra. 
 
Per majoria reglamentària amb l’assentiment el Consell de Govern acorda el 
següent:  
 
Primer. Aprovar la modificació del Reglament de Personal Acadèmic pel que fa a 
la figura del professorat substitut, de conformitat amb l’annex adjunt núm. 2. 
 
Segon. Establir la seva entrada en vigor a partir del dia següent a l’aprovació del 
Consell de Govern.  
 
Tercer. Comunicar el present acord a la vicerectora de Personal Acadèmic, per tal 
que porti a terme les mesures necessàries per a fer-lo efectiu. 
 
 
3. Torn obert de paraules  
 
El rector informa que Protecció Civil ha alertat de fortes pluges a Cerdanyola entre les 
12 i les 18 h del dia d’avui i que se suspenen les activitats a l’aire lliure. 
 
La degana de la Facultat de Filosofia i Lletres comenta que va funcionar molt bé 
l’evacuació de la UAB el 28 d’abril de 2025, dia en què es va interrompre massivament 
el subministrament elèctric. No obstant això, proposa a l’Equip de Govern que, en casos 
com aquest, posi a disposició de la comunitat un espai on es pugui ubicar la gent que 
no pugui sortir del campus. Pilar Cid considera convenient fer més difusió dels recursos 
disponibles a la Universitat en casos com aquests. El rector comenta que va ser un dia 
intens, que l’evacuació va anar molt bé, que hi ha espais destinats a situacions com 
aquesta i que, en aquest incident, es van posar a disposició dels membres de la 
comunitat diferents espais amb generadors elèctrics i dos pisos a Vila Universitària. A 
més, en aquest cas, es va anar centre per centre desallotjant tots els espais fins que no 
hi quedés ningú. Aprofita per agrair l’esforç de tothom perquè no hi hagués cap problema 
d’evacuació al campus i per la solidaritat demostrada per la gent. 
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Aniol Freixas fa una intervenció per denunciar la situació precària dels estudiants de 
classe treballadora, ateses les circumstàncies en les quals considera que estan 
estudiant, tenint en compte la situació on s’ubica el campus, que, d’una banda, encareix 
l’accés físic a la Universitat i, de l’altra, exigeix un plus d’organització per poder dinar, ja 
que els serveis de restauració del campus tenen una oferta molt cara per a l’alumat. 
Explica que, per aquesta raó, el col·lectiu d’estudiants s’ha mobilitzat per obtenir 5.000 
signatures per reclamar una baixada dels preus dels serveis de restauració i una revisió 
del llistat de productes amb preus polítics, i per mantenir una reunió amb representants 
de l’Equip de Govern. La vicerectora d’Estudiants i Ocupabilitat respon que en una 
reunió mantinguda amb els representants dels estudiants es va traslladar una sèrie de 
compromisos assumits, com ara reduir el preu de determinats productes de restauració, 
millorar les condicions per a la gent que porta el menjar de casa, així com recuperar els 
aliments. Destaca que els preocupa que la baixada de preus no disminueixi la qualitat 
nutritiva. Es compromet a fer una reunió amb els representants de l’alumnat ben aviat. 
 
  
 
I, com que no hi ha cap més punt per tractar, a les 10.53 h es dona per acabada la 
sessió, de la qual, com a secretària general, estenc aquesta acta. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
La secretària general      
         Vist i plau 

El rector 


